



Implemented by



ໂຄງການຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນ ແລະ ການວາງແຜນ ແບບມີສ່ວນຮ່ວມ ໄລຍະ 3 (LMDP 3)

ປະກອບສ່ວນດ້ານສິດທີ່ດິນ ແລະ ການພັດທະນາແບບມີສ່ວນຮ່ວມເພື່ອປະຊາຊົນຢູ່ເຂດຊົນນະບົດໃນລາວ

ຄວາມເປັນມາ

ສປປ ລາວ ມີແຜນເພື່ອຫຼຸດຜົນອອກຈາກສະຖານະພາບ ປະເທດດ້ອຍ ພັດທະນາພາຍໃນປີ 2026. ການເຕີບໂຕຂອງເສດຖະກິດພາຍໃນປະເທດ ແມ່ນອີງໃສ່ການສົ່ງອອກ ຜະລັງງານໄຟຟ້າ, ບໍ່ແຮ່, ກະສິກໍາ ແລະ ປ່າໄມ້. ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມ, ການຂະຫຍາຍຕົວຂອງບັນດາກິດຈະກຳ ໃນຂະແໜງ ການເສດຖະກິດ ເປັນຕົ້ນແມ່ນ ການປູກຝັງຂະໜາດໃຫຍ່ມັກຈະນຳມາເຊິ່ງ ອັດຕາການທຳລາຍປ່າທີ່ສູງ ຫຼື ສິ່ງຜົນກະທົບໃຫ້ບັນດາຄອບຄົວຢູ່ເຂດ ຊົນນະບົດ ທີ່ໄດ້ສູນເສຍການເຂົ້າເຖິງທີ່ດິນ ແລະ ຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ.

ບັນດາກະຊວງຕ່າງໆ ທີ່ຮັບຜິດຊອບໃນວຽກງານວາງແຜນນຳໃຊ້ ແລະ ຄຸ້ມ ຄອງທີ່ດິນ ລວມເຖິງ ການບໍລິຫານຄຸ້ມຄອງໃນແຕ່ລະຂັ້ນ ແມ່ນມີພາລະ ບົດບາດຂອງໃຜລາວ. ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມ, ບົດບາດເຫຼົ່ານີ້ມັກຈະບໍ່ໄດ້ຖືກ ກຳນົດຢ່າງຈະແຈ້ງ ຫຼື ຍັງມີຄວາມຊຳຊ້ອນກັນໃນພາກປະຕິບັດໂຕຈິງເຊິ່ງ ນຳໄປສູ່ການແບ່ງໜ້າທີ່ຮັບຜິດຊອບທີ່ບໍ່ຊັດເຈນ. ນອກຈາກນັ້ນ, ຍັງຂາດ ຄວາມຊັດເຈນຂອງຂໍ້ມູນການນຳໃຊ້ທີ່ດິນ ເຊິ່ງເປັນສິ່ງສຳຄັນ ໃນການແກ້ໄຂ ຂໍ້ຂັດແຍ່ງກ່ຽວກັບທີ່ດິນ ແລະ ການນຳໃຊ້ ຫຼື ການຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນແບບຍືນ ຍົງ ໃນຕົວຈິງ. ເຖິງແມ່ນວ່າ ບັນດາໜ່ວຍງານພາກລັດທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ຈະຢູ່ໃນ ສະຖານະທີ່ເຂັ້ມແຂງກວ່າແຕ່ກ່ອນ ແຕ່ກໍຍັງຈຳເປັນຕ້ອງມີການສົ່ງເສີມການ ພັດທະນາຂີດຄວາມສາມາດ ເພື່ອໃຫ້ໄດ້ປະຕິບັດຕາມແຜນຍຸດທະສາດ ແລະ ນຳໃຊ້ບັນດາເຄື່ອງມືການວາງແຜນນຳໃຊ້ທີ່ດິນ.

ເລີ່ມແຕ່ປີ 2015 ເຖິງ 2019, ບັນດາເຄື່ອງມືສຳລັບປັບປຸງຂະບວນການວາງ ແຜນນຳໃຊ້ທີ່ດິນ ແມ່ນໄດ້ຖືກພັດທະນາຂຶ້ນ ໃນໄລຍະກ່ອນຂອງໂຄງການ (LMDP 1 ແລະ 2) ເຊິ່ງປະກອບມີ ລະບົບແຜນທີ່ດິນແບບດິຈິຕອນ ເພື່ອ ການຂຶ້ນທະບຽນທີ່ດິນ “LaoLandReg”, ລະບົບຂໍ້ມູນການນຳໃຊ້ທີ່ດິນ “LUIS”, ເຄື່ອງມືກຳນົດຂອບການນຳໃຊ້ຜືນທີ່ “AFP” ແລະ ອື່ນໆ. ນັບແຕ່



ຊື່ໂຄງການ	ໂຄງການຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນ ແລະ ການວາງແຜນ ແບບມີສ່ວນຮ່ວມ ໄລຍະ 3 (LMDP 3)
ໃຫ້ທຶນໂດຍ	ກະຊວງການຮ່ວມມືດ້ານເສດຖະກິດ ແລະ ການພັດທະນາ ແຫ່ງ ສະຫະພັນເຢຍລະມັນ (BMZ)
ເຂດເປົ້າໝາຍ ຂອງໂຄງການ	ໄຊຍະບູລີ/ທົ່ວປະເທດ
ຄູ່ຮ່ວມງານໂຄງການ	ກະຊວງແຜນການ ແລະ ການລົງທຶນ, ກະຊວງຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ, ກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້
ໄລຍະເວລາໂຄງການ	2019 - 2023

ປີ 2020, ໂຄງການ LMDP ໄລຍະ 3 ແມ່ນໄດ້ແນໃສ່ ການຂຶ້ນທະບຽນ ຮັບຮອງນຳໃຊ້ບັນດາເຄື່ອງມື ແລະ ເສີມຂະຫຍາຍເຕັກນິກຂອງເຄື່ອງມືເຫຼົ່ານີ້ ຂຶ້ນຕື່ມ

ຈຸດປະສົງ

ບັນດາໜ່ວຍງານພາກລັດທີ່ກ່ຽວຂ້ອງໃນລາວ ມີຄວາມສາມາດໃນທຸກລະດັບ ຂອງການນຳໃຊ້ເຄື່ອງມືການວາງແຜນນຳໃຊ້ທີ່ດິນ ເພື່ອບໍລິຫານຄຸ້ມຄອງ ຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ, ແກ້ໄຂ ແລະ ຫຼີກເວັ້ນຂໍ້ຂັດແຍ່ງ ກ່ຽວກັບທີ່ດິນ ແລະ ຊັບພະຍາກອນ.

ວິທີດຳເນີນວຽກງານ

ໂຄງການ LMDP 3 ແມ່ນມີຈຸດສຸມ ຢູ່ 3 ລະດັບ:
1. ການສ້າງຄວາມອາດສາມາດ ໃຫ້ກັບຄູ່ຮ່ວມງານພາກລັດ ແລະ ອຳນາດ ປົກຄອງທ້ອງຖິ່ນ ຢູ່ຂັ້ນແຂວງ ແລະ ສູນກາງ ເພື່ອເປັນການສ້າງຄວາມ ເຂັ້ມແຂງໃຫ້ເຂົາເຈົ້າ ໃນດ້ານເຕັກນິກວິຊາການ, ຫັກສະການນຳໃຊ້ລະບົບດິ ຈິຕອລ ແລະ ເຂົ້າໃຈເຖິງບັນດາຂະບວນການບັນຫາຕ່າງໆ. ເນື້ອໃນຂອງການ ຝຶກອົບຮົມ ແມ່ນຈະລວມເອົາຮູບແບບຂອງການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ການວາງ ແຜນຈັດສັນທີ່ດິນ ແລະ ການນຳໃຊ້ເຄື່ອງມືເຕັກນິກເຊັ່ນ: ໂປຣແກຣມ GIS, ເຄື່ອງມືສຳຫຼວດໄລຍະໄກ ແລະ ໂດຣນ. ຜ່ານການຮ່ວມມືຢ່າງໃກ້ຊິດ ກັບຜູ້ປະກອບການຝຶກອົບຮົມ ຈາກສູນຝຶກອົບຮົມຂອງບັນດາກະຊວງ ແລະ

ກອງປະຊຸມຮ່ວມກັບພະແນກແຜນການ ແລະ ການລົງທຶນແຂວງໄຊຍະບູລີໃນການເຊື່ອມສານແຜນງານ ພັດທະນາເສດຖະກິດ ແລະ ສັງຄົມ ແຂວງ ແລະ ແຜນການຈັດສັນທີ່ດິນແບບມີສ່ວນຮ່ວມ ນຳສະເໜີ ໂດຍທ່ານ ປ.ອ. ແວວເມັດ, ຮອງຫົວໜ້າພະແນກຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມແຂວງ. ຮູບໂດຍ: © GIZ/ບາດ ເວີເວຈ

ມະຫາວິທະຍາໄລຕ່າງໆ, ຄວາມອາດສາມາດ ແລະ ຊັບພະຍາກອນມະນຸດໄດ້ ຮັບການເສີມຂະຫຍາຍໃນໄລຍະຍາວ. ພະນັກງານລັດຖະບານເອງກໍໄດ້ຮັບ ການຝຶກອົບຮົມ ເປັນອາຈານຄູຝຶກ ແລະ ຜູ້ຈັດການຝຶກອົບຮົມ ພ້ອມທັງ ບັນດາອຸປະກອນປະກອບຫຼັກສູດ ກ່ຽວກັບການຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນ ແມ່ນໄດ້ຮັບ ການຊ່ວຍເຫຼືອຂຶ້ນ ຮ່ວມກັບສູນຝຶກອົບຮົມຂອງລັດຖະບານ.

2. ຄຳແນະນຳດ້ານວິຊາການ ເພື່ອປັບປຸງຂໍ້ຕໍ່ລະຫວ່າງ ລະບົບແຜນທີ່ຕາດິນ ແບບດິຈິຕອລ ສຳລັບຂັ້ນທະບຽນທີ່ດິນ ແລະ ຖານຂໍ້ມູນອື່ນໆທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ກັບທີ່ດິນ. ນອກຈາກນີ້, ເຄື່ອງມືເຕັກນິກທີ່ມີຢູ່ແລ້ວຍັງໄດ້ຮັບການປັບປຸງ ແລະ ດັດແປງໃຫ້ເຂົ້າກັບຄວາມຈຳເປັນຕໍ່ໜ້າວຽກຕື່ມອີກ.

3. ການນຳໃຊ້ບັນດາຂະບວນການ ແລະ ເຄື່ອງມືເຂົ້າໃນແຂວງໄຊຍະບູລີ ເປັນແຂວງທົດລອງ ເຊິ່ງສະໜອງຂໍ້ມູນເຂົ້າໃນການພັດທະນາແນວທາງ ແລະ ຄູ່ມືຕ່າງໆ. ຍິ່ງໄປກວ່ານັ້ນ, ຜົນທີ່ໄດ້ຮັບແມ່ນຖືກລວມເຂົ້າໃນແຜນ ພັດທະນາ ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ຂັ້ນແຂວງ.

ສິ່ງທີ່ພວກເຮົາບັນລຸ

ໃນຊ່ວງໄລຍະທີ 1 ແລະ 2 ຂອງໂຄງການ LMDP ໄດ້ຮັບຜົນສຳເລັດດັ່ງລຸ່ມນີ້:

- ນັບແຕ່ປີ 2015, ທີ່ດິນຈຳນວນ 27,317 ຕອນ ໄດ້ຮັບການຂຶ້ນ ທະບຽນ ແລະ ໄດ້ມີການອອກໃບຕາດິນຈຳນວນ 22,923 ສະບັບ. 70% ຂອງດິນສ່ວນບຸກຄົນ ແມ່ນອອກຊື່ເປັນຊັບເດີມຂອງແມ່ຍິງ ຫຼື ເປັນສິນສົມສ້າງ.
- ແຜນນຳໃຊ້ທີ່ດິນ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງດິນກະສິກຳຂັ້ນບ້ານ ຈຳນວນ 94 ແຜນ ໄດ້ສຳເລັດການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ. ປະຊາຊົນປະມານ 2,909 ຄົນ ໄດ້ຮັບການຝຶກອົບຮົມກ່ຽວກັບ ການບໍລິຫານຈັດການຕ່າງໆ ທີ່ກ່ຽວ ຂ້ອງກັບສັນຍາກະສິກຳ.
- 116 ໂຄງການລົງທຶນ ແມ່ນໄດ້ຮັບຄຳແນະນຳ ໃນການປັບປຸງການດຳ ເນີນການຂອງເຂົາເຈົ້າ ໃຫ້ສອດຄ່ອງກັບກົດໝາຍການລົງທຶນ, ລະບຽບ ການ ຕ່າງໆຂອງລາວ ແລະ ສາກົນ. ແຜນກຳນົດຜື່ນທີ່ ຫຼື ຂອບການນຳໃຊ້ຜື່ນທີ່ເພື່ອການພັດທະນາ (APF) ຂອງ 6 ເມືອງໄດ້ຮັບການສ້າງຂຶ້ນ ໂດຍນຳໃຊ້ຂະບວນການມີສ່ວນຮ່ວມ ຂອງປະຊາຊົນຫຼາຍກວ່າ 2,000 ຄົນ ຈາກ 40 ບ້ານ.



ກົດຈະກຳການວາງແຜນນຳໃຊ້ທີ່ດິນໂດຍໃຊ້ໂຊນ, ຮຸບຈາກແຂວງໄຊຍະບູລີ. ຮຸບໂດຍ: © GIZ/ບາດ ເວີເວຈ

ໃນໄລຍະທີ 3 ໂຄງການ LMDP ໄດ້ບັນລຸຜົນສຳເລັດດັ່ງຕໍ່ໄປນີ້:

- ລະບົບແຜນທີ່ຕາດິນ ແບບດິຈິຕອນ “LaoLandReg” ໄດ້ຖືກພັດທະນາ ໃຫ້ສອດຄ່ອງ ກັບລະບົບຂໍ້ມູນທີ່ດິນ “LUIS” ແລະ ປະຈຸບັນ ໄດ້ຖືກນຳ ໃຊ້ໂດຍບັນດາກະຊວງ ໃນຂັ້ນສູນກາງ.
- ບັນດາໜ່ວຍງານທີ່ກ່ຽວຂ້ອງດ້ານການວາງແຜນການນຳໃຊ້ທີ່ດິນ ສາມາດເຂົ້າເຖິງລະບົບ LUIS ລວມເຖິງ ແຜນນຳໃຊ້ທີ່ດິນ ຫຼາຍກວ່າ 500 ແຜນ ຈາກທົ່ວປະເທດ.
- ແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ຂັ້ນແຂວງ ໄດ້ນຳໃຊ້ບັນດາແຜນ ກຳນົດຜື່ນທີ່ ຈາກແຂວງຫົວພັນ ແລະ ໄຊຍະບູລີ ເປັນບ່ອນອຳນາຈັດ.
- ພະນັກງານລັດຫຼາຍກວ່າ 140 ຄົນ ໄດ້ຮັບການຝຶກອົບຮົມ ດ້ານການນຳ ໃຊ້ເຄື່ອງມືວາງແຜນກຳນົດຜື່ນທີ່ເຊັ່ນ: GIS, ໂດຣນ ແລະ ດ້ານການເປັນ ຄູຝຶກສຳລັບບັນດາເຄື່ອງມືການຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນ.

ບົດບາດຍິ່ງ-ຊາຍໃນວຽກງານການຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນ

ໃນເຂດຊົນນະບົດ ໂດຍສະເພາະແມ່ຍິງແມ່ນຕ້ອງປະເຊີນກັບຂໍ້ເສຍປຽບທາງ ດ້ານໂຄງສ້າງ ເມື່ອເວົ້າເຖິງການເຂົ້າເຖິງທີ່ດິນ ແລະ ສິດທີ່ດິນ. ໄລຍະທີ່ຜ່ານ ມາຂອງໂຄງການ LMDP, ໂຄງການໄດ້ຮ່ວມມືກັບ ຄູ່ຮ່ວມງານພາກລັດໃນ ການສ້າງຫຼາຍເຄື່ອງມື ເພື່ອນຳໃຊ້ເຂົ້າໃນການປັບປຸງວຽກງານວາງແຜນນຳໃຊ້ ທີ່ດິນ ແລະ ການບໍລິຫານລັດກ່ຽວກັບທີ່ດິນໃນ ສປປ ລາວ. ໃນຊ່ວງທົດ ລອງ ແລະ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໃນບັນດາເມືອງເປົ້າໝາຍ, ໂຄງການໄດ້ລວມເອົາ ການມີສ່ວນຮ່ວມໃນກິດຈະກຳຂອງຊຸມຊົນໃນເຂດຊົນນະບົດ ເຊິ່ງປະກອບ ດ້ວຍແມ່ຍິງ ແລະ ບັນດາກຸ່ມຊົນຜູ້ ເຂົ້າໃນຂັ້ນຕອນປັບປຸງການວາງແຜນ ແລະ ຂະບວນການຕັດສິນໃຈ.

ໃນໄລຍະປັດຈຸບັນຂອງໂຄງການ ແມ່ນມີການກວດຄຶນ ແລະ ປັບປຸງ ບັນດາ ເຄື່ອງມືການຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນທີ່ມີຢູ່ ໃຫ້ສອດຄ່ອງກັບວຽກງານສິ່ງເສີມບົດບາດ ຍິ່ງ-ຊາຍ ເພື່ອຮັບປະກັນວ່າ ບົດບາດແມ່ຍິງໄດ້ຖືກນຳສະເໜີຢ່າງເໝາະສົມ ໃນກິດຈະກຳການວາງແຜນພັດທະນາ ແລະ ສິດຂອງເຂົາເຈົ້າໄດ້ຖືກປົກປ້ອງ. ດ້ວຍເຫດນັ້ນ, ໂຄງການຈຶ່ງໄດ້ປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນການສິ່ງເສີມ ໃຫ້ຜົນ ປະໂຫຍດຈາກການພັດທະນາເສດຖະກິດ ຢູ່ຂັ້ນສູນກາງ ແລະ ທ້ອງຖິ່ນ ໄປ ເຖິງທຸກກຸ່ມຄົນ ລວມທັງກຸ່ມແມ່ຍິງ ແລະ ກຸ່ມດ້ອຍໂອກາດ.

ກ່ຽວກັບ GIZ ລາວ

GIZ ໃນນາມເປັນສ່ວນໜຶ່ງຂອງການຮ່ວມມື ເຢຍລະມັນ ເພື່ອການພັດທະນາ, ໄດ້ເຄື່ອນ ໄຫວວຽກງານ ຢູ່ ສປປ ລາວ ຕັ້ງແຕ່ປີ 1993 ແລະ ປັດຈຸບັນ ກຳລັງສະໜັບສະໜູນບັນດາ ໂຄງການ ໃນ 2 ຂົງເຂດບຸລິມະສິດຄື: ກ) ການພັດທະນາເສດຖະກິດແບບຍືນຍົງ ແລະ ຂ) ການພັດທະນາຊົນນະບົດໃນຂົງເຂດທີ່ທຸກຍາກ. ນອກຈາກນັ້ນ, ພວກເຮົາຍັງຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ໂຄງການກ່ຽວກັບການປົກຄອງທີ່ດິນ ແລະ ເຂົ້າຮ່ວມໃນໂຄງການລະດັບພາກພື້ນ ເຊັ່ນວ່າ ຮ່ວມກັບ ຄະນະກຳມາທິການແມ່ນຳຂອງສາກົນ ແລະ ອາຊຽນ.

ກະລຸນາເຂົ້າເບິ່ງເວັບໄຊທ໌ຂອງພວກເຮົາ www.giz.de/laos (EN); www.giz.de/laos-la (LA) ສຳລັບຂໍ້ມູນ ເພີ່ມເຕີມ ກ່ຽວກັບວຽກງານຂອງ GIZ ໃນປະເທດລາວ ແລະ ທົ່ວໂລກ.

ຈັດພິມໂດຍ	Deutsche Gesellschaft für Internationale Zusammenarbeit (GIZ) GmbH ສຳນັກງານຂັ້ນທະບຽນ ບອນ ແລະ ເອຈັບອນ, ປະເທດເຢຍລະມັນ ໂຄງການຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນ ແລະ ການວາງແຜນແບບມີສ່ວນຮ່ວມ ໄລຍະ 3 (LMDP 3) ເຮືອນ ເລກທີ 179, ໜ່ວຍ 15, ບ້ານ ສີຖານເໜືອ, ເມືອງ ສີໂຄດຕະບອງ, ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ສປປ ລາວ ໂທ: +856 21 316 570 www.giz.de/laos (EN); www.giz.de/laos-la (LA)	ຮຸບຖ່າຍໂດຍ	GIZ/ບາດ ເວີເວຈ
ລົງວັນທີ	ກຸມພາ 2022	ຂຽນໂດຍ	ແບນດ ເມສເຊີສມິດ
ອອກແບບໂດຍ	ພະແນກປະຊາສຳພັນ ຫ້ອງການ GIZ ປະຈຳລາວ, ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ	ບຸກຄົນຕິດຕໍ່	ແບນດ ເມສເຊີສມິດ (bernd.messerschmidt@giz.de)
		GIZ ຮັບຜິດຊອບຕໍ່ເນື້ອໃນສິ່ງພິມດັ່ງກ່າວ	
		ໃນນາມຂອງ	ກະຊວງການຮ່ວມມືດ້ານເສດຖະກິດ ແລະ ການພັດທະນາ (BMZ)